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رئیس جمهور گفت:یکی از مسائلی که امروز برای 
ما بسیار ناراحت کننده بود، وضع کپرنشینان اطراف 
شهرستان بود که در جمع شان حضور یافتیم. باید 
سریعا اقدامی صورت بگیرد و حداکثر تا پایان سال 

وضعیت به شکلی سامان یابد.
به گزارش ایلنا، حجت الاسلام والمسلمین سید ابراهیم رئیسی 
درادامه برنامه های ســفر به سیســتان و بلوچستان، شامگاه 
پنجشنبه درجمع نمایندگان اقشار، علما و نخبگان چابهار، مردم 
این منطقه را دین مدار، ولایتمدار و دارای فرهنگ و تمدن غنی 
خواند و با اشاره به موضوعات و مشکلات مطرح شده از سوی 
حاضران در این نشست، گفت: مسائل مطرح شده هم از سوی 
وزرا و هم در حوزه معاونت اجرایی ریاست جمهوری با حضور 
نمایندگانی از منطقه پیگیری خواهد شد و به شکل مفصل در 

شورای اداری استان مورد بررسی می گیرد.
رئیس جمهور افزود: بنا داریم هر آنچه در ســفرهای استانی 
مطرح می شود، پیگیری شده و مردم از نتایج آن مطلع شوند. 

یکی از مسائلی که امروز برای ما بسیار ناراحت کننده بود، وضع 
کپرنشینان اطراف شهرستان بود که در جمع شان حضور یافتیم. 
باید سریعا اقدامی صورت بگیرد و حداکثر تا پایان سال وضعیت 

به شکلی سامان یابد.
وی در ادامه با بیان اینکه سواحل مکران دروازه ورودی ایران به 
بسیاری از کشورهای دنیاست، تصریح کرد: سواحل مکران بسیار 
جایگاه حساس و مهمی دارد. باید ساز و کار و مرکزیت فعالی 
برای عمران و آبادی این منطقه وجود داشته باشد که مسئولیت 

این موضوع را به عهده بگیرد.
 رئیسی اظهار داشــت: کار در این منطقه باید در یک زمان 
معینی به نتیجه برســد تا بهره گیری از این ثروت خدادادی و 
اقتصاد دریا، از فرصت های ایجاد اشتغال و رونق تولید در این 

منطقه به نحو احسن بهره برده شود.
وی در ادامه به موضوع درخواســت تاسیس دانشگاه علوم 
پزشکی در منطقه اشاره کرد و اظهار داشت: این موضوع جزو 
مواردی اســت که دردستور کار پیگیری های سفر قرار خواهد 

گرفت. رئیسی از همه تلاش گران تامین امنیت منطقه از جمله 
نیروهای سپاه، بسیج، نیروی انتظامی، ارتش و مرزبانان گرامی 
در نیروهای دریایی، زمینی و هوایی قدردانی و تصریح کرد: همه 
مردم منطقه درایجاد امنیت این منطقه نقش آفرینی می کنند 
که صمیمانه از آنها سپاســگزاری می کنم. چابهار را به عنوان 
یک منطقه امن، برای سرمایه گذاری بسیار مناسب می دانیم 
و در جلسه شورای اداری استان درباره سرمایه گذاری ایرانیان 
 عزیز داخل و خارج کشور در این منطقه مفصل بحث خواهیم

 کرد.
وی  با بیان اینکه سواحل مکران یکی از بهترین ظرفیت ها 
برای سرمایه گذاری است، خاطرنشان کرد: یکی از اولین اقدامات 
در این زمینه معرفی دقیق و کامل ظرفیت های سرمایه گذاری 
در منطقه مکران است. نگاه دولت به مکران به عنوان منطقه ای 
است که می تواند نقش سازنده ای در حوزه افزایش تولید و اشتغال 
به عنوان ۲ مسأله بسیار مهم کشور داشته باشد وسرمایه گذاری 

در مکران آینده بسیار روشن و خوبی دارد.

رئیسی در جمع نمایندگان اقشار، علما و نخبگان چابهار:

مسأله کپرنشینی در سیستان و بلوچستان باید تا پایان سال سامان یابد

حمید حاج اسماعیلی کارشناس حوزه کار با تاکید بر پرداخت وام های 
ودیعه مسکن به کارگران، بردن سیمان به بورس در شرایط حاضر 
را اقدامی موثر دانست و گفت: اگر بازار به ثبات برسد و نرخ مصالح 
منطقی شود، قیمت مسکن و اجاره بها متعادل شده، ساخت و ساز رونق 

می گیرد و شغل های زیادی از این طریق فعال می شوند.
حمید حاج اسماعیلی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: پرداخت وام ودیعه مسکن یکی از 
راهکارهای موثر برای تقویت قدرت خرید یا اجاره مسکن کارگران است که خوشبختانه 
از سال گذشته به جهت حمایت از خانوارها و اقشار ضعیف پرداخت آن در دستور کار قرار 

گرفت و امسال نیز ادامه دارد.
وی افزود: در شرایطی که دستمزدها کفاف اجاره بهای کارگران را نمی دهد، پرداخت 
وام های ودیعه مسکن در افزایش قدرت معیشت و کاهش هزینه های زندگی کارگران 

اثر گذار است.
این فعال حوزه کار ادامه داد: اگر سیاســتگذاری ها در حوزه مسکن موفقیت لازم را 
داشت امروز رشد بیش از ۵۰ درصدی مسکن و افزایش هزینه های اجاره بها و فشار بر 

خانوارهای کارگری را شاهد نبودیم.
به گفته حاج اســماعیلی با وجود آن که ظرفیت های زیــادی به لحاظ اقتصادی 
و اشــتغال در بازار مســکن وجود دارد آنطور که باید از فرصت هــای موجود برای 
 رونــق بازار مســکن و به دنبال آن فعال کردن شــغل های مرتبط با آن اســتفاده

 نکرده ایم.
وی در عین حال بر لزوم ثبات در بازار مسکن و همچنین تثبیت نرخ مصالح تاکید و 
خاطرنشان کرد: دولت باید تلاش کند که ثبات در بازار به وجود آید، اگر این اتفاق بیفتد 
قیمت مصالح منطقی می شود و به دنبال آن قیمت مسکن و اجاره بها متعادل شده، 

ساخت و ساز رونق می گیرد و شغل های زیادی از این طریق فعال می شوند.
این کارشناس اشاره ای هم به بردن مصالح به ویژه سیمان در بورس کرد و با بیان اینکه 
دلالان مانع توزیع صحیح مصالح در بازار می شوند، گفت:به طور حتم بورس، مسیری 
است که هم به لحاظ قیمت هم به لحاظ توزیع خیلی تاثیر دارد چون در حال حاضر هم 
در بحث قیمت هم در توزیع دچار مشکل هستیم بنابر این تا زمانی که شرایط در بازار 

مصالح ساختمانی سخت باشد، بورس شرایط بهتری است.
حاج اسماعیلی در توضیح مزایای ورود سیمان به بورس اظهار کرد: با توجه به آنکه در 
بورس هم عرضه به صورت منطقی انجام می شود و هم قیمتها منطقی است، بردن 
ســیمان در بورس بهترین کار ممکن اســت؛ اگر بازار آزاد باشد نمی توانیم دلالان و 
واسطه ها را حذف کنیم. به هرحال کسانی هستند که احتکار می کنند و اجازه نمی دهند 

مصالح به درستی توزیع شود.
وی گفت: اگرچه بورس راهکار مناسبی است ولی ما نباید همیشه چشممان به بورس 
باشد و همه چیز را از کانال مشخص توزیع کنیم بلکه دولت باید تلاش کند که ثبات در 

بازار ایجاد شود. اگر بازار به ثبات برسد، بیشتر مشکلات حل می شود.

مقام مسئول وزارت راه و شهرسازی از آغاز پرداخت وام ودیعه مسکن 
خبــر داد و گفت: از ۷۴۰ هزار متقاضی ثبت نام شــده،۸۱ هزار نفر به 

بانک های عامل معرفی شده اند.
به گزارش تسنیم، علی قائدی با اشاره به آغاز پرداخت وام ودیعه مسکن اظهار کرد: بر 
اســاس مصوبه  خردادماه امسال ستاد ملی کرونا، از ۲6 خرداد ثبت نام وام ودیعه مسکن 
آغاز شــد.وی ادامه داد: تاکنون حدود 74۰ هزار نفر بــرای وام مذکور ثبت نام کرده اند 
که از این تعداد 81 هزار نفر به بانک ها معرفی شده اند.وی با یادآوری این که وام ودسعه 
مسکن برای تهران، سایر کلانشهرها و سیار مناطق شهری به ترتیب 7۰ میلیون، 4۰ و 
۲۵ میلیون تومان است، افزود: دوره این تسهیلات ۵ ساله و نرخ سود آن 13 درصد است.
به گفته وی، روش دیگر بازپرداخت تســهیلات که سال گذشته به تصویب رسیده بود، 
مورد استقبال قرار نگرفت؛ آن هم این بود که وام گیرنده اقساط را پرداخت نمی کرد ولی 
در پایان سال یکجا اصل و سود وام را تسویه می کرد.معاون اداره کل دفتر اقتصاد مسکن 
 وزارت راه بیان کرد: متقاضیان برای ثبت نام باید به سامانه طرح اقدام ملی مسکن به آدرس

  Tem.mrud.ir  مراجعه کنند. سپس به صورت  سیستمی شرایط متقاضیان پالایش 
می شود؛ هر متقاضی که واجد شرایط باشد، شعبه بانک مورد نظر را در نزدیک ترین محل 
زندگی خود انتخاب کرده و پس از آن به بانک مراجعه می کند. قائدی گفت:  بانک هم 
شرایط مورد نظر خود را بررسی کرده و در صورتی که متقاضی، واجد شرایط باشد، پرداخت 
آن انجام خواهد شــد. ما شرایط بانکی را بررسی می کنیم؛ یکی اینکه سرپرست خانوار 

باشد؛ در مقطع فعلی مالکیت نداشته باشد؛ تاریخ انعقاد قرارداد اجاره از اول مهر 1399 تا 
31 شهریور 14۰۰ مرتبط باشد. اگر این سه شرط را داشته باشد، تأیید شده و فرد می تواند 
بانک عامل را معرفی و به آن شعبه مراجعه کند. بنابراین افرادی که در حال حاضر نسبت به 
انعقاد قرارداد اجاره با موجر اقدام می کنند هم مشمول دریافت این تسهیلات خواهند شد.وی 
اضافه کرد: کسانی می توانند از این تسهیلات استفاده کنند که یا آقای متأهل باشند یا خانم 
مجرد بالای 3۵ ســال؛ اجاره نامه ها هم یا باید در دفاتر مشاور املاک نوشته شده و کد 
رهگیری اخذ شود یا اینکه در دفاتر اسناد رسمی ثبت شده باشد. معاون اداره کل دفتر اقتصاد 
مسکن وزارت راه و شهرسازی گفت: با توجه به سقف کلی اختصاص داده شده از سوی 
ستاد ملی مقابله با کرونا تا 1۰ هزار میلیارد تومان، بعید است محدودیت خاصی برای ثبت 
نام در نظر گرفته شود. فعلًا هر فرد که ثبت نام کند و واجد شرایط باشد، می تواند به بانک 
مراجعه کند. قائدی بیان کرد: با توجه به اینکه تسهیلات مذکور به دوره شیوع کروناست، بر 
اساس مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا ، اگر چک برگشتی اشخاص مربوط به دوره کرونا 
باشد، این ستاد برای آنها استثنا قائل شده و می توانند این تسهیلات را دریافت کنند.وی 
درباره طولانی شدن علت پرداخت این تسهیلات تأکید کرد: از زمان آغاز ثبت نام، یک ماه 
را برای انجام فرآیند ثبت نام در نظر گرفته بودیم؛ اما زمانی که می خواستیم پالایش کنیم، 
دوره آغاز بازبینی و اصلاحات فنی سیستم ها و سامانه های وزارت راه و شهرسازی بود که 
سبب شد یک ماه در فرآیند پالایش ثبت نام کنندگان، وقفه ایجاد شود؛ اما از هم اکنون 
دیگر دوره پالایش به طول نمی کشد و بعید است این روند بیش از 1۰ روز به طول بینجامد.

آغاز پرداخت وام ودیعه مسکنبردن سیمان به بورس بهترین کار ممکن است!

دبیر انجمن صادرکنندگان خدمات فنی و مهندسی:

عراقی ها پول پیمانکاران ایرانی را نمی دهند
دبیر انجمن صادرکنندگان خدمات فنی و مهندسی 
اظهار داشت: به علت حمایت دولت ها نمی توانند پول 
پیمانکاران آمریکایی یا کره ای که در عراق کار می کنند 
را ندهند؛ اما جالــب اینکه پول پیمانکاران ایرانی را 

پرداخت نمی کنند.
بهمن صالحی جاوید در گفت وگو با ایلنا در مورد اعلام آمادگی 
ایران برای مشــارکت در بازسازی موصل و حجم این بازار اظهار 
کرد: بازار موصل بازار خوب و ســنتی ایران اســت، بعد از رفتن 
داعش هم از امنیت نســبی خوبی برخوردار شده است. امیدواریم 
این موضوع با خوش قولی از طرف عراقی ها همراه باشد. بازسازی 
موصل زمینه خوبی است و شرکت های ایرانی هم به طور سنتی 
علاقه مند به فعالیت در این منطقه هستند. اما بسیار به رفتار کارفرما 
بستگی دارد که بتواند پشتیبانی های لازم را ایجاد کند. وی افزود: 

 علاوه بر موضوع بازســازی در موصل کــه برای آن باید بالغ بر
 ۵ میلیارد دلار پروژه اجرایی شود و با توجه به  اینکه این منطقه در 
حال توسعه است، می توانند برای برنا مه های توسعه ای هم جذب 
خدمات بیشتری از پیمانکاران داشته  باشند. صالحی  جاوید تصریح 
کرد: برای عراقی ها هم شــرکت های ایرانی  بهترین پیمانکاران 
هســتند چراکه از نظر فرهنگی، هم جــواری جغرافیایی، قیمت 
مناسب، امنیت بیشتر و... پیمانکاران ایرانی برای آنها مزیت های 
نســبی متعددی دارند. از همین جهت موصل بازار مناسبی است 
و همچنین به نظر می رسد عراق با توسعه امنیت خود دست کم 
برای ۲ یا 3 دهه برای صادرکنندگان خدمات فنی و مهندسی از 
ایران بازار پایداری اســت. وی با اشاره به موانع صادرات خدمات 
فنی و مهندسی به عراق گفت: مشکلی که در عراق داریم نگاه و 
سیاست گذاری دولت این کشور به عنوان کارفرما است. امیدواریم 

دولت جدید بتواند هماهنگی خوبی بین سیاست گذاری، مدیریت، 
مسائل امنیتی و اقتصاد به معنای بخش خصوصی برقرار کند. در 
این صورت شرکت ها می توانند احساس امنیت کرده و به صورت 
مدیریت شــده هدایت ها و حمایت های خود را داشته باشند. این 
حمایت ها می تواند از نوع مناســبات، رفع مشکل ها، مناقصه ها 
و... باشــد. سیاست گذاری هم بتواند در سیاست های خود از نقاط 
استراتژیک برای ایجاد ارتباط استفاده کند. صالحی افزود: کارفرماها 
در این پروژه ها غالبا دولتی هستند، گاهی به نظر می رسد عراقی ها 
در مورد برخی مزیت های سیاسی به دولت مردان ما گران فروشی 
می کنند که گاهی هم از جیب بخش خصوصی می رود. ممکن 
اســت در این مورد از خزانه دولت هم هزینه شود اما ملموس و 
محسوس نیست اما وقتی این موضوع به بخش خصوصی انتقال 
پیدا می کند قابل رویت و شکننده تر است، مانند مطالبات پرداخت 

نشده ای که پیمانکاران ایرانی دارند. دولتمردان ایرانی هم ممکن 
است گاهی در مقابل مثلا میانجی گری های سیاسی عراق برای 
استیفای حقوق پیمانکاران، نرمش یا بی مسئولیتی نشان دهند. 
موصل هم از این موضوع مســتثنی نخواهــد بود. دبیر انجمن 
صادرکنندگان خدمات فنی و مهندسی ضمن مقایسه بازار عراق 
و افغانستان بیان کرد: پیچیدگی و مشکلاتی که با توجه به بزرگی 
بازار در عراق اتفاق وجود دارد با افغانســتان متفاوت است. کار در 
افغانستان با وجود اینکه مشکلاتی وجود داشت از بازار عراق آسان تر 
بود . پیمانکاران با چارچوب های قابل پیش بینی تری می توانستند در 
افغانستان فعالیت کنند اما بازار کوچک تری بود. فعلا بازار افغانستان 
به واسطه حضور طالبان به انسدادی رسیده که باید منتظر بود تا 
به وضعیت ثبات برسد.وی افزود: کارفرماهای  پروژه های فنی و 
مهندسی به علت بزرگی پروژه ها، در غالب کشورها از جمله عراق، 

دولت ها هستند. این موضوع بیش از آنکه تهدید باشد فرصت است. 
تهدید از این جهت که وقتی دولت ها کارفرما هســتند از قدرت 
بیشــتری برخوردارند که این قدرت سیاسی می تواند پیمانکاران 
را تحت فشــار بگذارد. ولی مزیت آن این است که دولت ها هم 
می توانند از پیمانکاران خود دفاع کنند. برای مثال به علت حمایت 
دولت ها نمی توانند پول پیمانکاران آمریکایی یا کره ای که در عراق 
کار می کنند را ندهند اما جالب این است که پول پیمانکاران ایرانی 
را پرداخت نمی کنند. صالحی جاوید همچنین خاطرنشان ساخت: 
پیمانکار منتظر می ماند تا پول پروژه ها را بگیرد اما حتی نمی داند 
چرا پرداخت نمی شود درحالی که کارفرما هم احساس می کنند که 
حقوق شرکت ها را قبلا با بزرگتر او تسویه کرده است. با تعریف 
درســت از رابطه بین بخش خصوصی و دولت، این دو می توانند 

باهم توافق کنند که دولت این هزینه را جبران کنند.

در اطلاعیه از سوی سازمان برنامه و بودجه مطرح شد؛
 کاهش حقوق کارمندان و کارکنان دولت 

کذب محض است
سازمان برنامه و بودجه کشور اعلام کرد: اخبار و مطالبی که در مورد کاهش 
حقوق کارمندان و کارکنان دولت در برخی از شبکه های اجتماعی منتشر شده؛ 

کذب محض است.
به گزارش ایلنا، سازمان برنامه و بودجه کشور در اطلاعیه ای اعلام کرد: اخبار و مطالبی که 
در مورد کاهش حقوق کارمندان و کارکنان دولت در برخی از شبکه های اجتماعی به نقل از 

معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور منتشر شده؛ کذب محض است.
در این اطلاعیه تاکید شده است که اصلاحات ساختاری و افزایش بهره وری با اتکا به نیروهای 
توانمند کشور از جمله کارکنان خدوم دولت از برنامه هایی است که این سازمان در قالب برنامه و 

بودجه سال آینده با جدیت آن را دنبال می کند.

وزیر امور خارجه تاکید کرد؛
 آمادگی ایران برای فروش محصولات نفتی

 به مشتریان جدید
وزیر امور خارجه با تاکید بر آمادگی جمهوری اســلامی ایران برای فروش 
محصولات نفتی خود به مشــتریان جدید، گفت: اگر دولت و تجار لبنان 

سوخت نیاز داشته باشند، ایران آمادگی فروش و ارسال آن را دارد.
به گزارش مهر، در تماس تلفنی جبران باســیل وزیر امور خارجه ســابق لبنان با حسین 
امیرعبداللهیان، ضمن تبریک انتخاب وی به سمت وزیر امور خارجه کشورمان، از فروش و 

ارسال محموله سوخت به مقصد لبنان تشکر و قدردانی کرد.
جبران باسیل با انتقاد از سیاست های کسانی که می خواهند به مردم لبنان گرسنگی بدهند تا به 
اهداف سیاسی خود برسند، خواستار گسترش همه جانبه روابط فی مابین شد و ضمن انتقال پیام 
میشل عون برای رییس جمهوری کشورمان، در خصوص تحولات منطقه با وزیر امور خارجه به 
تبادل نظر پرداخت.امیرعبداللهیان نیز در این گفت وگوی تلفنی، آمادگی جمهوری اسلامی ایران 
برای فروش محصولات نفتی خود به مشتریان جدید را مورد تاکید قرار داد و اظهار داشت: اگر 
دولت و تجار لبنان باز هم سوخت نیاز داشته باشند، ایران آمادگی فروش و ارسال آن را داشته و 
تدبیری که رهبر پرافتخار حزب الله برای پایان دادن به این بحران دست ساخته صهیونیست ها 
بر ضد مردم لبنان انجام داد، موید این واقعیت است که مسیر سرافرازی لبنان تنها از اتکا به خود 
و استفاده از سرمایه ها و منابع خود می گذرد.وی با اعلام اینکه در حوزه گسترش روابط دوجانبه 
با لبنان هیچ محدودیتی وجود ندارد، دفاع همیشگی جمهوری اسلامی ایران از دولت، ارتش و 

مقاومت لبنان را مورد تاکید قرار داد.

نماینده ایلام در مجلس:
 با سرمایه گذاری شستا طرح تولید کاغذ سنگی 

در ایلام اجرا می شود
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس گفت: هر فرد، گروه، نهاد اقتصادی با هر 
نگرش و دیدگاهی که بتواند برای مردم کار کند و غبار محرومیت را از استان 
بزداید، مورد حمایت مجمع نمایندگان مردم استان ایلام در مجلس خواهد 

بود.
نماینده مردم ایلام خبر داد: برای اولین بار شســتا در معادن و صنایع معدنی اســتان ایلام 
سرمایه گذاری می کند.نماینده مردم ایلام در نشست با اعضای هیئت رئیسه خانه مطبوعات 
اظهار کرد: برای اولین بار در تاریخ صنعت استان شستا در بخش معادن و صنایع معدنی استان 
ایلام سرمایه گذاری می کند و  با مطالبه گری جدی از مدیر وقت شستا و اخذ مجوز لازم از 
وی، طرح تولید کاغذ سنگی در استان اجرا می شود.وی با بیان اینکه  براساس اطلاعات دریافتی 
از سازمان صمت به عنوان متولی صدور مجوزهای مربوطه، سرعت کار و پیشرفت فیزیکی 
طرح مطلوب است، افزود: تاکنون مجوز استخراج ماده معدنی کربنات کلسیم در حوزه شهرستان 
چرداول جهت تامین بخشــی از مواد اولیه طرح صادر و مطالعات شناسایی ذخایر معدنی در 
شهرستان هلیلان نیز در حال انجام است.   نماینده مردم  ایلام در مجلس شورای اسلامی 
تصریح کرد:  مکان یابی و محل اجرای کارخانه فرآوری و تولید محصول کاغذ از کربنات کلسیم 
توسط کارشناسان سازمان صمت انجام شده و به زودی عملیات اجرایی این طرح نیز آغاز می 
شود. بسطامی با اشاره به میزان سرمایه گذاری شستا در این پروژه ادامه داد: ۲۵۰ میلیارد تومان 
در بخش فرآوری و ۵۰ میلیارد تومان نیز در بخش معدن به صورت مستقیم توسط شستا سرمایه 
گذاری می شــود.وی اضافه کرد: حضور شستا در ایلام می تواند بستر و زمینه حضور دیگر 
شرکت های دولتی و سازمان های توسعه ای در پروژه های توجیه دار استان ایلام فراهم کند. 
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس خاطر نشان کرد: با صدای بلند اعلام می کنیم هر فرد، گروه، 
نهاد اقتصادی با هر نگرش و دیدگاهی که بتواند برای مردم کار کند و غبار محرومیت را از استان 

بزداید، مورد حمایت مجمع نمایندگان مردم استان ایلام در مجلس خواهد بود.

صادرات چین به ایران کاهش یافت
مبادلات تجاری ایران و چین در ۷ ماهه نخست سال جاری میلادی با افت 
۱۶ درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل مواجه شد و به حدود ۷.۹ میلیارد 

دلار رسید.
به گزارش تسنیم، گمرک چین اعلام کرد مبادلات تجاری ایران و چین در 7 ماه نخست سال 
جاری میلادی به 7.891 میلیارد دلار رسیده است.مبادلات ایران و چین در ماه های ژانویه تا 
جولای امسال با افت 9 درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل مواجه شده است. مبادلات 
دو کشور در ماه های ژانویه تا جولای ۲۰۲۰ بالغ بر 8.66۲ میلیارد دلار اعلام شده بود.واردات 
چین از ایران در 7 ماه نخست سال جاری میلادی به 3.6۲۵ میلیارد دلار رسیده که این رقم 
با رشد ۲ درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل مواجه شده است. چین در ماه های ژانویه تا 
جولای ۲۰۲۰ بالغ بر 3.۵3۵ میلیارد دلار کالا از ایران وارد کرده بود.اما صادرات چین به ایران 
در ماه های ژانویه تا جولای ۲۰۲1 کاهش 16 درصدی داشته و به 4.۲66 میلیارد دلار رسیده 

است. چین در مدت مشابه سال قبل ۵.1۲7 میلیارد دلار کالا به ایران صادر کرده بود.

کسب و کارهای مجازی به بهشت زهرا رسید
باشگاه خبرنگاران جوان نوشت: اخیرا تبلیغات ترحیم و ترحیم آنلاین در 
فضای مجازی متقاضیان زیادی پیدا کرده است، در پی این موضوع پیگیر 

مجوز این فعالیت ها شدیم.
بیش از دو سال است که ویروس کرونا سلامت جهان را به بازی گرفته و خانواده های زیادی 
را درگیر خود کرده است. هر چند که دانشمندان سعی کردند در این مدت با ساخت واکسن های 
متفاوت از تعداد مبتلایان و فوتی های این بیماری کم کند، اما همچنان آمار کسانی که در اثر 
کرونا جان خود را از دست می دهد، سر به فلک کشیده است. حالا با ماندگاری این بیماری، 
بسیاری از کسب و کارهای مجازی قوت گرفتند و شروع به کار کردند.در واقع اکثر کسب و 
کارها وارد فضای مجازی شدند و کمتر کسی دیگر حضوری برنامه های خود را جلو می برد. در 
حال حاضر اکثر خانوار ها از تاکسی های اینترنتی، رستوارن های بیرون بر و فروشگاه های مجازی 

استفاده می کنند و سعی دارند تا کمتر برای کارهای خود در بیرون از خانه حضور پیدا کنند. 
برخی از این مشاغل مجازی، اگر چند سال قبل از کرونا شایع شده بود شاید بسیاری از مردم 
با تمسخر از کنارش گذر می کردند، اما حالا با شرایط به وجود آمده، پذیرش بسیاری از این 
کسب و کارهای مجازی برای مردم راحت تر و حتی مقبول تر از حضوری آن به شمار می رود. 
یکی از این شغل های عجیب برگزاری مراسم ترحیم آنلاین و ختم مجازی در ایام کرونا است.
با وجود بالا بودن آمار جان باختگان بیماران مبتلا به کرونا، آلوده بودن محیط بهشت زهرا و 
البته جلوگیری از تجمع در مراسم خاکسپاری، برگزاری چنینی مراسم ختم آنلاین در فضای 
مجازی تبلیغ می شود. این مراسم به گونه ای است که خانواده متوفی با وارد نام متوفی و تاریخ 
و ساعت مراسم می توانند مجلس ختم و ترحیم آنلاین را برای فرد درگذشته خود برگزار کنند.

مراسم ختم نیز برنامه های خودش را دارد، اینگونه که فردی به نیت از شما بر سر مزار متوفی 
حضور پیدا می کند و شروع به شستن قبر و مداحی کردن می کند این درحالی است که خانواده 
میتوانند به صورت زنده این مراسم را مشاهده کنند. البته قضیه در این قسمت تمام نمی شود 
شما می توانید درخواست کنید تا عکس یا کلیپی را از این فرد درگذشت خود را در اول مراسم 
پخش کنند تا یاد خاطر این افراد برای شما زنده شود. هزینه تقریبی این مراسم ها از 1 میلیون 
و ۲۰۰ هزار تومان تا ۵ میلیون تومان در شبکه های اجتماعی ثبت شده است. حتی برخی از 
سایت ها برای برقراری تماس تلفنی و شست و شوی مزار به علاوه گذاشتن 3 شاخه گل نیز 

اقدام می کنند و حدود از 8۰ هزارتومان تا ۲۰۰ هزار تومان هزینه می گیرند.
هر یک از سایت ها مراسم ختم آنلاین، ظرفیت محدودی برای خود در نظر گرفته است و اگر 
بخواهید تعداد آن را افزایش دهید باید هزینه بیشتری را پرداخت کنید و در ضمن شما می توانید 
حتی برای مراسم خود نی زن رزرو کنید. شاید بتوان گفت که این ترحیم آنلاین، مراسمی شبیه 
به مراسم های حضوری را برای شما رقم می زند. اما سوال اینجاست که آیا این سایت ها مجوز 

فعالیت دارند و میتوان به آن ها اعتماد کرد؟!
الفت نسب رئیس اتحادیه کسب و کارهای مجازی گفت: برخی از سایت ها ترحیم آنلاین 

مجوز دارند و دیگر سایت های فعال در این زمینه می توانند برای گرفتن مجوز اقدام کنند.
او ادامه داد: تمامی فعالیت ها صنفی در بستر مجازی که پول در آن رد و بدل می شود  باید  
مجوز کسب و کارهای اینترنتی، در سایت آن ها درج شده باشد. اینگونه در صورت بروز جرائم، 
اتحادیه کسب و کارهای مجازی میتواند برای رفع مشکل و رسیدگی به آن ورود کند. پس 

کسانی که از این سایت ها خدمات دریافت می کنند، از مجوز داشتن این آن ها مطمئن شوند.

اخبار کوتاه 

وزیر جهاد کشــاورزی گفت: یکی از اولویت هــای وزارت جهاد 
کشاورزی تأمین و در دســترس بودن کالاهای اساسی است و با 
اقدامات صورت گرفته تا پایان سال هیچ مشکلی در این خصوص 

وجود ندارد.
به گزارش مهر به نقل از صداوسیما، سیدجواد ساداتی نژاد در گفتگو با صداوسیما 
افزود: اصلی ترین مسئله که باید فوری به آن رسیدگی شود بحث تأمین کالاهای 
اساسی است که می بایست در این حوزه هیچ نقص، ضعف و کمبودی وجود نداشته 
باشد.وی گفت: با تلاش های صورت گرفته مشکلی در تأمین این کالاها تا پایان سال 
وجود ندارد.وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به اینکه بسیاری از تصمیمات و اقدامات را 
نمی توان یک شبه به سرانجام رساند افزود: به عنوان مثال تأمین یک نهاده از خارج 
کشور زمان بر است و به دلیل خشکسالی برخی کمبودها در این حوزه وجود دارد، ولی 
تمرکز زیادی روی این موضوع داریم.ساداتی نژاد گفت: بر اساس ظرفیت های اقلیمی 

با کشت قراردادی تلاش خواهیم کرد وابستگی به واردات نهاده های دامی را کاهش 
دهیم و تا ۵۰ درصد این نهاده ها را در داخل کشور تولید کنیم.وی افزود: ظرفیت های 
بسیار خوبی در حوزه کشاورزی داریم که می تواند منجر به افزایش تولید نهاده های 
دامی در کشور شود و به این ترتیب برخی نگرانی ها در تأمین آن کاهش پیدا کند.وزیر 
جهاد کشاورزی گفت: هر چند به دلیل شرایط اقلیمی نمی توان همه نهاده های دامی 
را در داخل کشور تولید کرد و ناچار به واردات هستیم، ولی با یک برنامه ریزی مناسب 
می توانیم با افزایش بهره وری و کشت قراردادی تولید این نهاده ها را تا ۵۰ درصد در 

داخل کشور انجام دهیم.
ساداتی نژاد افزود: کاهش وابستگی به واردات نهاده های دامی برای کشور می تواند 

بسیار آرامش بخش باشد و در ضمن کنترل بازار را نیز آسان تر کند.
وی گفت: در همین راستا استفاده از تکنولوژی و افزایش بهره وری بسیار کارساز است 

و می تواند اطمینان خاطر بیشتری در تأمین کالاهای اساسی ایجاد کند.

عضو شورای فقهی بانک مرکزی گفت: سپرده های بانکی 
باید به دو دسته مبادله ای با سود مشخص و مشارکتی با سود 

متغیر تفکیک شود.
به گزارش مهر به نقل از صدا و سیما، حجت الاسلام والمسلمین مصباحی 
مقدم با اشاره به برخی انتقادها به نظام بانکی در خصوص نرخ سود وبهره 
گفت: در عقود مبادله ای به ویژه برای خرید مســکن و خودرو که نیاز به 
مستندات است مشکل خاصی وجود ندارد، اما در خصوص تسهیلات برای 
خرید کالا از آنجا که امکان صدور فاکتورهای صوری وجود دارد، مشکل 

جدی داریم.
مصباحی مقدم عضو شورای فقهی بانک مرکزی افزود: برای پرداخت سود 
علی الحســاب به سپرده گذاران نباید این ذهنیت ایجاد شود که این نرخ 
در واقع سود پول است و همچنین درباره نرخ بهره تسهیلات نباید بدون 

توجه به اینکه فعالیت اقتصادی ســود ده یا زیان ده بوده است، مبلغ سود 
مطالبه شود.

مصباحی مقدم گفت: راهکار این موضوع جدا سازی سپرده گذاری هاست 
به نحوی که اگر سپرده گذاران می خواهند در عقود مبادله ای سرمایه گذاری 
کنند منابع آن در همان عقود مبادله ای هزینه شود و بانک نیز می تواند نرخ 

سالانه ای را به عنوان مثال 18 تا ۲۰ درصد برای آن ها تعیین کند.
عضو شــورای فقهی بانک مرکزی افزود: کســانی که ریسک پذیری 
بیشــتری دارند می توانند در عقود مشارکتی با سود متغیر سرمایه گذاری 
کنند و در ســود و زیان طرح های ســرمایه گذاری شده سهیم می شوند.

مصباحی مقدم گفت: شــورای فقهی بانک مرکــزی مصوبه هایی را در 
 این زمینــه دارد که باید برای اجرا باید به تصویب شــورای پول و اعتبار

 برسد.

مشکلی برای تأمین کالاهای اساسی تا پایان سال نداریم
وزیر جهاد کشاورزی:

سپرده ها با سود ثابت و متغیر باید تفکیک شود
عضو شورای فقهی بانک مرکزی:

از آزادسازی سهام عدالت تا اسارت سهام مشمولان!
از آزادســازی ســهام عدالت حدود ۱۶ ماه می گذرد، 
پرونده نیمه تمامی که هرچند وقت یک بار یک فصل 
جدید به آن اضافه میشود اما در هیچکدام از این فصل ها، 

مشمولان امکان دسترسی به حق خود را ندارند!
به گزارش ایسنا، فرایند آزادسازی سهام عدالت، سال 1399 بعد از 
حدود 14 ســال صورت گرفت تا مردم مالک سهام خود باشند؛ بر 
این اساس مشمولان حق انتخاب داشتند تا سهام خود را به صورت 
مستقیم یا غیرمستقیم اداره کنند. با این حال شرایطی پیش آمد که 
تقریبا هیچ کدام از افراد دو گروه مذکور، نتوانستند آنطور که انتظار می 

رفت مالک سهام خود شوند.
در واقع ماجرا از این قرار اســت که اردیبهشت سال گذشته مقام 
معظم رهبری موافقت خود را با آزادسازی سهام عدالت در ابلاغیه ای 
اعلام کردند و بلافاصله به مشمولان این امکان داده شد که یکی از 
دو روش مستقیم و غیرمستقیم را برای مدیریت سهام خود انتخاب 
کنند و اعلام شد که در روش مستقیم افراد می توانند شخصا نسبت به 
فروش سهام خود اقدام کنند اما در روش غیر مستقیم افراد سهامدار 
شرکت های سرمایه گذاری استانی باقی خواهند ماند. در این راستا 
حدود 19 میلیون نفر روش مستقیم و حدود 3۰ میلیون نفر نیز روش 

غیرمستقیم را برای مدیریت سهام خود برگزیدند.
از ۳۰ تا ۹ میلیون تومان!

فراینــد آزادســازی در روزهای اوج بازار ســرمایه صورت گرفت 
و شــاخص در پی کســب رقم دو میلیون واحد بــود. در آن روزها 
ارزش واقعی سهام عدالت به ارزش اولیه حدود ۵۰۰ هزار تومان به 

3۰ میلیون تومان رســیده بود و این رقم وسوسه کننده بسیاری از 
سهامداران را بر آن داشت تا نسبت به فروش سهام خود اقدام کنند. 
البته در ابتدا 3۰ درصد ســهام عدالت و چندی بعد 3۰ درصد دیگر 
آزادسازی شــد و قرار بود ۲۲ بهمن سال 1399، باقی مانده سهام 
آزادسازی شود که این اتفاق رخ نداد. البته اشخاص نمی توانستند سهام 
خود را به فروش بگذارند و برای فروش سهام خود باید از طریق بانک 
و کارگــزاری اقدام می کردند.در همان روزها بود که عوامل مختلف 
دست به دست هم دادند تا ریزش بازار استارت بخورد. یکی از همین 
عوامل نیز فشار فروشی بود که سهام عدالت به بازار تحمیل می کرد 
و همین اتفاق باعث شد تقاضای بسیاری از مشمولان به نتیجه نرسد 
و درحالی که همسو با روند کاهشــی بازار سرمایه، از ارزش واقعی 
سهام عدالت کاسته می شد، سهام مردم فروش نمی رفت و در نتیجه 
پولی به حساب آن ها واریز نمی شد!در نهایت مسئولان در شهریورماه 
تصمیم گرفتند برای جلوگیری از ریزش بیشتر بازار سرمایه، فروش 
سهام عدالت را متوقف کنند، بنابراین مشمولان حتی از طریق بانک 
و کارگزاری هم نمی توانستند اقدام به فروش سهام خود کنند. هرچند 
در شش ماهه دوم سال وعده هایی برای فروش سهام عدالت از جمله 
امکان خرید این سهام توسط هلدینگ های بزرگ داده شد، اما این 
وعده ها تا پایان ســال اجرایی نشدند. این درحالی است که ارزش 
واقعی سهام عدالت با ارزش اولیه حدود ۵۰۰ هزار تومانی، تا 9 میلیون 

تومان هم کاهش پیدا کرد.
تکلیف سرمایه های مردم چه می شود؟

در آن ســوی ماجرا نیز غیرمســتقیم هایی بودند که ســهام دار 

شرکت های سرمایه گذاری استانی شده بودند و ارزش این شرکت ها 
به بیش از 34 هزار میلیارد تومان رســیده بود. در این راستا، قرار بود 
مجامع الکتریکی شرکت های سرمایه گذاری استانی برگزار شود تا 
ســهامداران با حضور در مجامع اعضای هیات مدیره شرکت ها را 
انتخاب کنند. این اتفاق که به عبارتی بزرگ ترین انتخابات اقتصادی 
کشور محسوب میشد قرار بود در ۲۰ اسفندماه سال گذشته صورت 

بگیرد اما در نهایت لغو شد.
هرچند مسئولان به طور رسمی دلیلی برای لغو انتخابات ذکر نکردند 
اما باید گفت مخالفت شرکت های سرمایه گذاری استانی و انتقاد به 
نحوه برگزاری مجامع )زیرا مشــمولان برای حضور در مجامع باید 
سجامی می شدند و شرکت ها بر این باور بودند که همه مردم امکان 
دسترسی به اینترنت و ثبت نام در سجام را ندارند( باعث لغو این جریان 

شد و در حال حاضر نیز خبری از این فرایند نیست.
آغاز فروش تدریجی سهام عدالت!

در هر صورت چندی پیش محمدعلــی دهقان دهنوی- رئیس 
ســازمان بورس و اوراق بهادار اعلام کرد قرار اســت فروش سهام 
عدالت تدریجی آغاز شود. به گفته وی باید تلاش کرد تا این اقدام  به 

صورت ماهانه و با درصدهای کم اجرایی شود.
دهقان تاکید کرده بود که به هیچ عنوان لازم نیســت که یکباره 
3۰ درصد از سهام عدالت آزادسازی شود، در این زمینه می توان به 
منظور جلوگیری از تاثیر منفی آن بر معاملات بورس در هر مرحله یک 

درصد از آن را در بازار آزادسازی کنیم.
رییس ســازمان بورس و اوراق بهادار درمورد زمان اجرایی شدن 

برنامه های در دستور کار سازمان بورس برای فروش سهام عدالت نیز 
گفته بود که زمان اجرایی شدن این تصمیمات وابسته به وضعیت بازار 
است، هر لحظه که احساس شود این اقدامات تاثیر منفی را بر بازار می 

گذارد اجرای آنها متوقف خواهد شد.
فروش سهام خود را لغو کنید

پس از صحبت های دهقان، شرکت ســپرده گذاری مرکزی در 
اطلاعیه ای اعلام کرد که آن دســته از مشــمولان سهام عدالتی 
که سفارش فروش سهام خود را در ماه های گذشته در درگاه های 
الکترونیکی شرکت های کارگزاری و یا سیستم بانکی ثبت کرده اند 
اما با توجه به تغییرات قیمتی ایجاد شده از روز ثبت سفارش تاکنون، 
قصد انصراف دارند، تا تاریخ تعیین شده ) ۵ شهریورماه 14۰۰( مهلت 
دارند، سفارش های خود را لغو کنند. اطلاعیه ای که به نظر میرسید 
سعی در منصرف کردن مشمولان در فروش سهام عدالت داشته که 

البته با توجه به شرایط حساس بازار سرمایه نیز دور از انتظار نبود.
فروش خرد نداریم

پس از آن نیز مدیر نظارت بر بورس های ســازمان بورس و اوراق 
بهادار اعلام کرد که فروش سهام عدالت با توجه به شرایط حاکم بر 

بازار به صورت بلوکی انجام خواهد شد.
در نهایت نیز دهقان در مصاحبه اخیر خود تاکید کرده است که در 
حال حاضر سهامداران عدالت، مالک این سهام هستند؛ ولی فروش 
این سهام مشروط به آن است که صدمه ای به بازار سرمایه وارد نشود. 
ازآنجاکه حجم ســهام عدالت زیاد است، اگر به صورت خرد در بازار 
عرضه شــود، این امکان وجود دارد که با افزایش عرضه ها در بازار 

ســرمایه، تعادل بازار به هم بخورد. از این رو، فروش سهام عدالت 
به صورت بلوکی انجام خواهد شد. در حال حاضر شرایط بازار سرمایه، 
شرایط مناسبی است و برخی حقوقی های بازار که خریدار سهام عدالت 
باهدف نگهداری بلندمدت یا کسب کرسی های مدیریتی هستند، 
درخواست آزادسازی معاملات سهام عدالت را داشته اند. البته امکان 
معامله بلوکی سهام عدالت در ماه های قبل هم وجود داشته ولی با 

توجه به شرایط بازار، فروش سهام عدالت راکد بوده است.
دهقان بر این موضوع نیز تاکید کرده است که فعلًا هیچ برنامه ای 
برای آزادسازی معاملات سهام عدالت به صورت خرد وجود ندارد. در 
عین حال، امکان فروش بلوکی سهام عدالت، فرصت لازم را برای 
افرادی که تمایل به نقد کردن پرتفوی خود دارند، فراهم خواهد کرد. 
ســهام عدالت، سهام ارزشمندی است و ما همیشه به این دسته از 
سهامداران توصیه کرده ایم اگر نیاز فوری به پول ندارند، نه تنها این 
دارایی ارزشمند خود را از دست ندهند، بلکه حتی میزان آن را افزایش 

دهند.
حقی که در اختیار  مردم نیست!

با این حال و با پذیرش اینکه ممکن اســت امکان فروش سهام 
عدالت به صورت خرد باعث فشــار فروش در بازار شود، این سوال 
وجود دارد که سناریوی نهایی برای این دارایی مردم که هنوز و حتی 
در روزهای بعد از آزادسازی در اختیارشان قرار نگرفته است چیست؟ 
درحالی که یک روز وعده آغاز دوباره فروش سهام داده میشود، یک 
روز از مشمولان تقاضا میشود سفارش فروش خود را لغو کنند و در 
نهایت اعلام میشود که تا اطلاع ثانوی خبری از فروش خرد نیست!

بازار خودرو در انتظار تصمیمات بزرگ
رصد بازار خودرو نشان دهنده آن است که در دومین هفته شهریور 
۱۴۰۰ خودروهــای پرتیراژ هم طعم افزایــش و ثبات قیمت را 

چشیدند و هم افت قیمت را تجربه کردند.
به گزارش اقتصادنیوز ؛ در روزهایی که دلار نوسان شدیدی در بازار داشت، بازار 
خودرو هم نوسان در پیش گرفت و خریداران را سردرگم کرد. این سردرگمی موجب 
شد تا خریداران و فروشندگان فعلا دست از معامله بکشند. از سوی دیگر وعده های 
مطرح شده از سوی وزیر جدید صنعت، معدن و تجارت در خصوص افزایش تیراژ 
تولید که عقبه آن می تواند افت قیمت باشد نیز موجب شده تا بازار شکل انتظاری به 
خود بگیرد. در هفته سپری شده، تنها مسائل اقتصادی نبود که باعث شد بازار دچار 

نوسان شود بلکه ردپای مسائل سیاسی هم در این نوسان دیده می شد. شنیده ها 
از بازار حاکی از این است که موضوع نامشخص بودن زمان از سرگیری مذاکرات 
بازگشت به برجام که گفته می شود احتمال دارد تا آذرماه شاهد آغاز آن نباشیم، 
موجب دلسردی بازارهای سرمایه ای و بازار خودرو که بسیاری به آن به عنوان یک 

سرمایه نگاه می کنند، شده است.
برخی فعالان بازار خودروها معتقدند که به دلیل سردرگمی قیمتی که در بازار خودرو شاهد 
 آن هستیم، تقاضای مصرفی در بازار عقب نشینی کرده و تقاضاهای سرمایه ای نقش

پررنگ تری در بازار بازی می کنند، اما این روزها این نوع تقاضا هم در بازار چندان 
رونقی ندارد.

سردرگمی و دلسردی متقاضیان تنها خبر بازار خودروها در هفته ای که گذشت نبود 
و خبرهای خوش سیاسی کمی خوشبینی را به این بازار تزریق کرد. برخی فعالان 
بازار معتقدند که خبرهایی همچون آزاد شــدن برخی از اموال بلوکه شده ایران، 
سبب شد تا در روزهای پایانی هفته شاهد بازاری آرام باشیم، موضوعی که در سایر 

بازارهای دارایی نیز دیده می شود.
روند بازار خودرو

ارزیابی بازار خودرو نشان دهنده آن است که در دومین هفته شهریور ماه پرونده 
خودروهای داخلی با رشــد ۰.8 درصدی بسته شد. به گفته فعالان بازار خودرو در 
این هفته برخی از خودروهای پرتیراژ رشد  1 تا ۲ میلیون تومانی در بازار داشتند. 

برخی دیگر بدون تغییر در بازار عرضه شدند و برخی نیز افت قیمت را تجربه کردند.
ارزیابی بازار خودرو نشان دهنده آن است که بیشترین رشد قیمت در دومین هفته 
شهریور ماه به »پژو ۲۰6 تیپ ۲« ، » پژو ۲۰6 تیپ ۵« و »سمند lx«  اختصاص 
داشــته و این سه خودرو افزایش ۲ میلیون تومانی در بازار داشته اند. ارزیابی بازار 
نشان دهنده آن است که »پژو ۲۰6 صندوقدار« در بازار یک میلیون تومان افزایش 

قیمت داشته است.
براســاس ارزیابی های صــورت گرفته پنج خودروی »شــاهین «، »کوییک 
معمولی«، »کوییکR«، »سمند با موتور EF7« و »سورن« نیز تغییری در بازار 
ثبت نکردند.سایر محصولات نیز با توجه به رصد بازار خودروها افت قیمت داشته اند.


	_GoBack

